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پس از سقوط از صخره
پزشک تلویزیونی بی بی سی در یونان 

جان باخت

همدلی|  جسد دکتر مایکل موزلی، پزشک تلویزیون 
بریتانیا پس از ۴ روز در جزیره ای در یونان پیدا شد.به 
نقل از ورایتی، جســد دکتر مایکل موزلی، روزنامه نگار 
پزشــکی بریتانیایی و مجری بی بی سی، روز یکشنبه 
پس از ۴ روز جست وجو، در جزیره ای یونانی پیدا شد. 
وی ۶۷ ســاله بود.موزلی از سال ۱۹۸۵ در برنامه های 
مختلفی برای بی بی ســی ظاهر شد که »به من اعتماد 
کن، من یک پزشک هستم«، »خون و روده: تاریخچه 
جراحی« و »بخور، ســریع و طولانی تر زندگی کن« از 
جمله آنها بود. او همچنین میزبان پادکست »فقط یک 
چیز« بی بی سی بود و ستونی درباره مسایل پزشکی در 
دیلی میل داشت.سال ۲۰۰۲، وی برای »چهره انسان« 
که یک مجموعه ۴ قسمتی درباره علم زیبایی و حالت 

چهره بود، نامزد امی شد.
موزلی سه شنبه برای یک سفر یک هفته ای وارد یونان 
شد و بعد از ظهر چهارشــنبه به دوستانش در ساحل 
آگیــوس نیکولاس گفت که پیاده به شــهر ســیمی 
بازخواهد گشــت. او در طــول پیــاده روی تقریبا ۳ 
کیلومتری تلفن همراه با خود نداشــت و وقتی پس از 
چند ساعت برنگشــت، همسرش از پلیس برای یافتن 
وی کمک خواست.همسر موزلی دیروز در بیانیه ای خبر 
از دســت دادن همســرش را داد. وی گفت: او از یک 
صخره صعودی باورنکردنی انجام داد، مســیر اشتباهی 
را در پیش گرفت و در جایی سقوط کرد که به راحتی 
توســط تیم جست وجوی گســترده دیده نشد.موزلی 
نویسنده ای مشــهور بود و با کتاب هایش درباره رژیم 
غذایی که روزه داری و کاهش کالری را ترویج می کرد، 
شهرت جهانی داشــت. کتاب »رژیم غذایی سریع« او 
که با همکاری روزنامه نگار میمی اسپنســر در ســال 
۲۰۱۳ نوشته بود، رژیم غذایی ۵:۲ را پیشنهاد کرد که 
درباره نوعی روزه داری متناوب بود و به حداقل رساندن 
کالری دریافتی ۲ روز در هفته را برای لاغری مناســب 
می دانست.شارلوت مور، مدیر ارشد محتوای بی بی سی 
از موزلی به عنوان یک برنامه ســاز و سازنده برنامه های 
علمی درخشــان یــاد و تاکید کرد وی می توانســت 
پیچیده ترین موضوع ها را ســاده تر کند و الهام بخش 
مخاطبانش برای داشتن یک زندگی سالم تر و کامل تر 

در سراسر جهان بود.

مقدم دوست در پاتوق فیلم کوتاه
ورزیدگی های متنوعی برای فیلمسازی 

لازم است
همدلی|  هادی مقدم دوســت با اشاره به ورزیده بودن 
چهار فیلم کوتــاه پاتوق دوازدهم، بر لذت تماشــای 
دسته جمعی و گروهی فیلم، تاکید کرد.به نقل از روابط 
عمومی انجمن سینمای جوانان ایران، دوازدهمین نوبت 
از فصــل نهم پاتوق فیلم کوتاه در حالی روز یکشــنبه 
۲۰ خــرداد در ســینما بهمن تهران برگزار شــد که 
هادی مقدم دوست به عنوان مهمان ویژه در این برنامه 
حضور داشت و به تماشای فیلم های کوتاه »مریضخانه 
مرکزی«، »وضعیت آرام«، »ناک اوت« و »تحت فشار« 
نشست.مقدم دوســت که این روزها فیلم ســینمایی 
»عطرآلود« را در حال اکران در سینماهای کشور دارد، 
در ابتدای پاتوق فیلم کوتاه و پیش از آغاز اکران فیلم ها 
در سخنانی خطاب به حاضران در این پاتوق گفت: واقعاً 
تماشای دسته جمعی و گروهی فیلم، لذت ویژه ای دارد 
و اساســاً طراحی سالن سینما، با همین منطق صورت 

گرفته است.
او بیان کرد: لذت مضاعف در پاتوق فیلم کوتاه این است 
کــه این فرصت را داریم تا در کنار ســازندگان فیلم ها 
به تماشای آثارشان بنشینیم. گویی یک کارگردان، این 
افتخار را به ما داده اســت تا در یک جمعه دوستانه و 
به صورت اختصاصی به تماشای اثرش بنشینیم و نظر 
بدهیــم. به همین دلیل هر بار حضــور در پاتوق فیلم 
کوتاه برایم لذت بخش بوده است و خیلی خوشحالم که 
امروز هم قرار اســت در کنار چهار کارگردان سینمای 
کوتاه، به تماشای آثارشان بنشینم.در ادامه، فیلم های 
کوتاه »مریضخانه مرکزی« به کارگردانی مشترک وحید 
نامی و نوید نامی، »وضعیت آرام« به کارگردانی مهدی 
دواچی، »ناک اوت« به کارگردانی محسن با نصیری و 
»تحت فشــار« به کارگردانی وحید رابودان روی پرده 
رفت.پــس از اکران این چهار اثر، هادی مقدم دوســت 
درباره آن ها گفت: از کارگردان هر چهار فیلم باید تشکر 
کنــم چون فکر می کنم الان چهار فیلــم واقعاً قوی را 
تماشا کردیم. فیلم هایی که هم خوش ساخت هستند و 
هم معتقدم با تسلط ساخته شده اند.او در ادامه با اشاره 
به ویژگی های هر یک از این چهار فیلم کوتاه تأکید کرد: 
ورزیدگی های متنوعی برای فیلمسازی لازم است. چه 
کارگردان باشــیم و چه فیلم نامه نویس، باید بدانیم که 
اصولاً یک »ســینماگر« هستیم و در جایگاه هر یک از 
عوامل تولید یک فیلم، باید این ورزیدگی های متنوع را 
داشته باشیم. به ویژه کارگردان و فیلمنامه نویس باید این 
ورزیدگی ها را داشته باشند. در این چهار فیلم، شخصاً 

شاهد این ورزیدگی ها بودم.
در ادامه دوازدهمین نوبت از فصل نهم پاتوق فیلم کوتاه، 
نشســت نقد و بررســی فیلم های کوتاه »مریضخانه 
مرکزی«، »وضعیت آرام«، »ناک اوت« و »تحت فشار« 
با حضور عوامل این آثار و داود مرادیان به عنوان منتقد 

مهمان، برگزار شد.

نشست خبری ارکستر »چکاوک«
موسیقی ایرانی در معرض نابودی است

همدلی| مدیر هنری و رهبر ارکستر »چکاوک« همراه 
با محمدرضا تنها خواننده موســیقی ایرانی با برگزاری 
یک نشست رســانه ای جزییات تازه ترین کنسرت این 
مجموعه موسیقایی را برای اصحاب رسانه تشریح کردند.

رضا شایســته مدیر هنری و رهبر ارکستر »چکاوک« و 
محمدرضا تنها خواننده موســیقی ایرانی روز یکشنبه 
بیســتم خرداد ماه با برگزاری یک نشســت رسانه ای 
جزئیات تازه ترین کنســرت این مجموعه موسیقایی را 

برای خبرنگاران و اصحاب رسانه شرح دادند.
رضا شایسته نوازنده و رهبر ارکستر گروه »چکاوک« در 
ابتدای این نشســت رسانه ای گفت: من واقعاً بعد از ۲۵ 
سال کارکردن خسته شدم چرا که اکنون در شرایطی قرار 
گرفتیم که کمترین حمایت از ارکسترهای خصوصی فعال 
در حوزه موسیقی ایرانی انجام می شود. ما پرچم دار زنده 
نگه داشتن موسیقی هستیم که در شرف نابودی است 
و حداقل انتظار این است که دوستان در بنیاد فرهنگی 
هنری رودکــی با ما همکاری بیشــتری برای حمایت 
داشته باشند. یکی از همین حمایت ها کم کردن اجاره 
بهایی اســت که گروه های موسیقی موظف به پرداخت 
آنها هستند. اینها یک درد و دل است که می تواند مورد 
توجه مخاطبان و مدیران قرار گیرد. متأسفانه ما در این 
مدت هم در حوزه قیمت بلیت و هم اجاره بها شاهد رشد 
قیمت ها بودیم که امیدوارم در این زمینه مساعدت های 

لازم انجام شود.
این نوازنده ادامه داد: یکی دیگر معضلاتی که در برگزاری 
کنسرت ها داریم، موسیقی هایی است که به خواننده ها 
معروف شده و ما نمی توانیم آنها را اجرا کنیم. در حالی 
که آهنگساز آن هنرمند دیگری است که خواننده را به 
شهرت رسانده است. اینها مشــکلاتی است که اکنون 
برای اخذ مجوز کنســرت هایمان با آن رو به رو هستیم 

و امیدوارم هرچه زودتر حل شود.
شایســته تصریح کرد: در حال حاضــر خوانندگانی که 
بتوانند در حوزه موسیقی سنتی دارای ریشه های اصیل 
باشند بسیار کم یافت می شوند زیرا همان خوانندگانی هم 
که در این حوزه فعال بودند به سمت موسیقی تلفیقی 
رفتند. شرایطی که اکنون فضای مناسبی را فراهم نساخته 
است. این موضوع هم باعث شده که شرایط نابسمانی در 
حوزه موسیقی ایرانی وجود داشته باشد. اینها معضلات 
بسیار مهمی است که می بایست روی آن تمرکز بیشتری 

انجام شود.
این رهبر ارکســتر افزود: امیدوارم روزی برســد که 
طرفداران این نوع ســبک های موسیقایی که ارکستر 
»چکاوک« روی آنها کار می کند از جایگاه بیشــتر و 
بهتری در حوزه موســیقی برخوردار و اصنافی چون 
خانه موســیقی داشته باشند. به طور حتم لازم است 
که مدیران دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی هم شرایطی را فراهم کنند تا هنرمندان پیرو 
سبک های هنرمندانی چون مرحوم گلپایگانی و ایرج 
خواجه امیری فضای مناسب تری برای اجرای داشته 
باشــند. باور کنید برگزاری کنســرت در این شرایط 
پیچیده اجتماعی و اقتصادی بسیار سخت است چون 
اسپانسرها هم به سراغ سبک و سیاق کارهای ما نمی 
آیند و متأســفانه شرایط به گونه ای پیش رفته که ما 

شاهد اتفاقات خوبی در این زمینه نیستیم.
کنســرت ارکســتر »چکاوک« به رهبری ارکستر رضا 
شایســته روز سه شنبه بیست و دوم خرداد ماه در تالار 

وحدت تهران برگزار می شود.

همدلی| »محمدهادی جمالی« مشهور به هادی 
جمالی هنرمند نقاش باسابقه که روز ۱۵ خرداد 
درگذشت، ۱۹ اردیبهشت سال ۱۳۲۹ در شیراز 
بــه دنیا آمده بود. جمالی بــه عنوان تصویرگر و 
نقاش ایرانی با نقاشی های اکسپرسیو و انتزاعی که 
پس از دهه ۱۳۷۰ خلق کرد، شــناخته می شود. 
او تحصیلات هنری خود را در رشته  نقاشی و از 
هنرستان هنرهای زیبای تهران آغاز کرد. سپس 
در ســال ۱۳۵۰ در دانشــکده  هنرهای تزیینی 
پذیرفته شــد و در رشــته طراحی داخلی ادامه 

تحصیل داد. 
پس از یک وقفه  طولانی تحصیلات دانشگاهی را 
از سر گرفت و در سال ۱۳۷۵ درجه  کارشناسی 
ارشد رشته  طراحی صنعتی را از دانشکده  هنر و 
معماری دانشگاه آزاد اسلامی دریافت کرد. سپس 
به عضویت هیات علمی این دانشــگاه درآمد. او 
در کنار نقاشــی به تدریس معماری نیز مشغول 
بوده و چند کتاب در زمینــه  آموزش هنر برای 
دانش آموزان هنرســتانی هم تالیف کرد. جمالی 
همچنین نشان درجه یک وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی را نیز دریافت کرده است.
او پــس از فارغ التحصیلی از دانشــکده هنرهای 
تزیینی در زمینه تصویرگــری کتاب کودک به 
فعالیت پرداخت و کتاب هایی چون »یک صبح 
پاییزی« را مصور ســاخت. جمالی در ابتدای راه 
نقاشــی  از خط نگاری و عناصر ســنت کتابت و 
صفحه آرایی برای رسیدن به کلیتی انتزاعی بهره 
می گرفت اما در دوره های بعدی این عناصر جای 
خود را به واریاسیونی از مربع ها و مستطیل های 
رنگی داد. رویین پاکباز درباره  این دوره  آثار هادی 
جمالی گفته است: »جمالی از اواخر دهه  ۱۳۷۰، 
آثاری انتزاعی بر بســتر ورق نــازک آلومینیوم 
پدید می آورد. نقاشی هایش غالباً در فرآیندی از 
شــیارزنی، بخیه کاری، رنگ گذاری و رنگ زدایی 
شــکل می گیرند. بافت خشنی که بدین سان در 
ســطح کار ایجاد می شود، پوست ترک خورده یا 

زخم های التیام نیافته را تداعی می کند.«
جمالی نمایشگاه های متعددی در داخل و خارج 

از کشور داشــته است و جایزه سومین دوسالانه 
بین المللی نقاشــی جهان اســلام را در ســال 
۱۳۸۳ در کارنامه دارد. جمالی در ســال ۱۳۷۹ 
همراه تعدادی از هنرمنــدان دیگر، گروه هنری 
۳۰ را راه انــدازی کردند؛ گروهی که با گرایش ها 
و ســبک های مختلف هنری، بــا هدف نمایش 
آثارشان گرد هم آمدند و چندین کارنما در ایران، 
ژاپن، ایتالیا، فرانسه و ارمنستان برگزار کردند. این 

گروه در اواسط دهه ۸۰ به کار خود پایان داد.
زنده یاد هادی جمالی هنرمند نقاش بیشتر با آثار 
در سبک اکسپرسیونیسم آبستره شناخته می شود. 
سبک اکسپرسیونیسم نوعی اغراق در رنگ ها و 
شکل ها است؛ شیوه ای عاری از طبیعت گرایی که 
حالات عاطفی را هرچه روشن تر و صریح تر بیان 
می کند اما اکسپرسیونیسم آبستره یا هیجان نمایی 
انتزاعی شــیوه ای است که از دهه ۴۰ متأثر از ۲ 
شیوه اکسپرسیونیسم و سوررئالیسم شکل گرفت. 
در اکسپرسیونیســم آبســتره تلاش می شود تا 

شــکل و فضا از قید بازنمایی عینی و سنتی رها 
شود و نقاشــی های هادی جمالی در این حیطه 
می گنجند. این هنرمند تحت تاثیر فرم ها و نقش 
و نگارهای ایرانی است و از این فرم ها تاثیر پذیرفته 
است و نشانه هایی از تجربه معماری یا طرح ها و 

نقشه های آن را می توان در آثارش مشاهده کرد.
هادی جمالی معتقد بود سبک اکسپرسیونیسم 
آبستره، نوعی از آبستره است که تأثیر شدیدتری 
دارد و تا اندازه ای در آن خشونت به کار رفته است؛ 
به این معنا که آبستره رمانتیک نیست و جدی تر 

و با سرعتی بیشتر کار می شود.
اثری از هادی جمالی در حراج معاصر ایران دی 
ماه ۱۳۹۷ بــا قیمت ۸۰ میلیون تومان فروخته 
شــد. در توضیح این اثر در حراج معاصر تهران 
نوشته شده بود: »این اثر از مجموعه نقاشی های 
شناخته شــده هادی جمالی است که بر بستر 
آلومینیوم شکل گرفته است. هرچند کلیت اثر از 
هر نوع تجســم »فرم آشنا« می گریزد و ذهن را 

به وادی فرم های تجریدی و اشکال ناب انتزاعی 
می کشاند اما استفاده هوشمندانه از خراش ها بر 
بدنه آلومینیوم سبب ایجاد نوعی از حس دلهره و 
آشوب می شود و این موضوع به واسطه رنگ قرمز 
مخملی که از زیر تکه های آلومینیوم هویدا شده 

تشدید می شود.
با این حال نقاشــی جمالی به هیچ عنوان تلخ و 
افسرده نیســت؛ بهره گیری از رنگ های لطیفی 
چــون آبی، بنفــش و فیروزه ای بر بســتر براق 
آلومینیوم فضایی رویایی را شــکل می دهد که 
لطیف و شــاعرانه نیز هست و در عین حال هنر 

جمالی را به هنر گذشته ایران پیوند می دهد.
هنرمند از ۲ بوم مربع برای خلق اثر استفاده کرده 
که به صورت افقی کنار یکدیگر قرار گرفته اند و 
بدین ترتیب بستر کشیده و گسترده ای را ایجاد 
کرده اند. این کشیدگی به واسطه خطوط عمودی 
نقش شــده بر آن صحنه ای باشــکوه و عظیم را 
شکل بخشــیده که چون یک چشم انداز شهری 
به نظر می رســند. در بالای تصویر، قسمت هایی 
از آلومینیوم با ظرافت و حساسیت خاصی برش 
خــورده و فرم هایی را ایجــاد کرده اند که یادآور 
حســی از ابنیه ایرانی با پنجره های متنوع است. 
لکه هــای قرمز کــه این جا و آن جــا خودنمایی 
می کنند، بر تضاد میان رنگ درخشان آلومینیوم و 
قرمز غنی مخمل تأکید کرده و چشم را به آرامی 

در فضای تابلو سوق می دهد.
استفاده از متریال آلومینیوم به عنوان یک سازه 
صنعتی و مربوط به عصر حاضر کاملاً آگاهانه و 
هوشمندانه انتخاب شــده و نمادی از تجربیات 
زندگی در دنیای صنعتی امروز است. در پس این 
زندگی صنعتی، خیال جمعی ایرانیان از شاعرانگی 
و عشق وجود دارد که در رنگ مخملین قرمز نمود 
می یابد. هنرمند تلاش دارد با رنگ کردن، خراش 
دادن و کنار زدن آلومینیوم ســرد صنعتی راهی 
به گذشته باز کند و روح و عشق آن روزگار را به 
مخاطب یادآوری کند؛ تلاشــی که گاهی با درد 
و زخم همراه است ولی در عین حال امیدبخش 

نیز است.«

مروری بر کارنامه زنده یاد »هادی جمالی« که با اکسپرسیونیسم آبستره شناخته شد 

سبکی که رمانتیک نیست!
رویداددریچه

همدلی|  نشست رسانه ای هیات مدیره انجمن کارگردانان سینمای 
مستند با حضور رئیس انجمن و دیگر اعضای هیات مدیره در خانه 

سینما برگزار شد.
نشست رسانه ای هیأت مدیره انجمن کارگردانان سینمای مستند 
با حضور مهرداد زاهدیان رئیس انجمن، هادی معصوم دوست نایب 
رئیس، پریســا عشقی دبیر، علی همراز خزانه دار و میثم شاه بابایی 
به عنوان عضو هیأت مدیره صبح امروز دوشــنبه ۲۱ خرداد ماه در 

خانه سینما برگزار شد.
مهرداد زاهدیان رئیس انجمن در ابتدای جلســه عنوان کرد: این 
اولین گفت وگوی هیأت مدیره جدید با اصحاب رسانه است و ترجیح 
دادیم که در این جلسه چشم اندازی از فعالیت های انجمن و آینده 
مستندسازی در کشــورمان ارائه کنیم. انجمن صنفی کارگردانان 
سینمای مستند بزرگترین تشکل سینمای مستند در کشور است 
زیرا ما حدود ۳۶۰ عضو فعال داریم که هرکدام افراد ارزشــمند و 
مقتدری در حرفه مستندسازی هستند. این مساله از این جهت برای 
ما اهمیت دارد که اعضا شاکله اصلی و مهم ترین عنصر هر تشکلی 
هستند. دیگر ارزش انجمن ما سابقه طولانی است که صنف دارد. 
این انجمن قدیمی ترین نهاد مستند در کشور است که پیش از این 

هم دستاوردهایی داشته است.
او ادامه داد: طی چندسال اخیر اتفاقاتی در دایره مدیریت صنف رخ 
داد و موجب شد که ما با استعفای هیأت مدیره ها مواجه شویم و این 
موضوع کمی باعث عقب نشینی صنف شد. درحال حاضر با انتخاباتی 
که در مجمع عمومی دی ماه سال گذشته برگزار شد، تیمی انتخاب 
شد که تلاششان در راستای انسجام اعضای انجمن متمرکز شده 
است و انجمن سعی دارد زمینه فعالیت حرفه ای در حوزه مستند 
را فراهــم کند. درواقع ما با رویکــرد امیدواری به آینده به ماجراها 
نگاه می کنیم.هادی معصوم دوست نایب رئیس انجمن درباره اعتبار 
عضویت در انجمن تصریح کرد: سابقا عضویت در انجمن برای همه 
ما اینگونه بود که وقتی به عضویت در می آمدیم به نوعی یک افتخار 
برایمان محسوب می شد و گرفتن کارت انجمن به ما این تشخص را 
می داد که به عنوان مستندساز به رسمیت شناخته شده ایم. درحال 
حاضر نیز این به رسمیت شناخته شدن برای یک فیلمساز جوان 
اتفاق کوچکی نیست.علی همراز خزانه دار انجمن نیز در ادامه عنوان 
کرد: از روز اولی که کار را شروع کردیم ، یک سری کارگروه ها تعریف 
کردیــم تا اهدافمان را از این طریق پیــش ببریم به طور مثال در 
کارگروه نمایش با همکاری مجله بخارا قرار است که ماهی یک بار در 
خانه هنرمندان مستندی اکران و جلسات گفت وگویی در این رابطه 
برگــزار کنیم. یکی از اصلی ترین وظایف ما در این دوره از انجمن 
رایزنی کردن با مراکز مختلف است. متأسفانه سینمای مستند ما 
امروزه وابستگی زیادی به بخش دولتی پیدا کرده است و این مراکز 
نگاه غلطی به مستند دارند و به جای اینکه به عنوان یک مؤسسه 
حمایتگر عمل کنند خود را صاحب اثر می دانند. درواقع وقتی ۹۰ 
درصد یک مســتند برای یک ارگان دولتی می شــود تو به عنوان 
فیلمســاز دیگر نمی توانی جایی آن را ارائه کنی. برای رفع کردن 
این مشکلات ما جلساتی با مراکزی مانند معاونت سینمایی، مرکز 

گسترش سینمای مستند و تجربی، شبکه مستند و … داشته ایم.
پریسا عشقی دبیر انجمن درباره اهمیت سینمای مستند توضیح داد: 
صحبت کردن درباره ارزش سینمای مستند توضیح واضحات اما لازم 
است زیرا حال سینمای مستند ما اکنون خوب نیست درحالی که در 
تاریخ معاصر ما سینمای مستند در روند کلی سینما نقش مؤثری 
داشته است. فکر می کنم محل تغذیه سینمای مستند از باز شدن 
بستر اندیشه های مختلف است. براین اساس در دوره هایی که زمینه 
فعالیت برای اندیشه های مختلف فراهم بوده است همواره شاهد رشد 
سینمای مستند بوده ایم. متأسفانه این فضا برای مستندسازان مهیا 

نیست درحالی که وقتی یک فیلم مستند خوب اکران می شود باعث 
جریان سازی می شود. به طور مثال وقتی مستند »بی شناسنامه ها« 
اثر فرهاد ورهرام پخش شــد، مجلس موضوع شناسنامه نداشتن 
برخی افراد در سیســتان و بلوچستان را پیگیری کرد. انجمن نیز 
ســعی دارد که فضای فعالیت برای اندیشه ها و ایده های مختلف را 

حتی به اندازه کوچک و قطره چکانی برای فیلمسازان باز کند.
میثم شاه بابایی عضو هیأت مدیره انجمن در ادامه این جلسه عنوان 
کرد: مدیریت کردن خودش یک جریان علمی مستقل است یعنی 
من شاید کارگردان خوبی باشم اما مدیر خوبی نباشم. براین اساس ما 
تلاش داشتیم تا هیأت مدیره این دوره از انجمن را با اصول مدیریتی 
مطابق کنیم. ما با حقیقتی در بســتر اجتماعی مواجه هستیم که 
مانند دیگر اصناف و مشاغل در سطوح مختلف با مشکلات زیادی 
دست و پنجه نرم می کنیم. اما ایده آل هایی داریم که همه ما براین 
اساس کنار یکدیگر قرار گرفته ایم. ایده آل ما خصوصی سازی سینمای 
مستند است و اینکه بتوانیم استقلالی را برای سینمای مستند به 
ارمغان بیاوریم. ما نمی گوییم که حمایت دولتی از مستند بد است 
اما اتصال مستندساز را نباید صرفاً به حوزه های دولتی محدود کنیم. 
دیگر رویکرد ما در حوزه اکران این است که از طریق کارگروه نمایش 

بازتعریفی از سطح نمایش مستند داشته باشیم.
معصوم دوست درباره مذاکره با پلتفرم ها برای حمایت از تولید و اکران 

داد: مستندهای  مستند توضیح 
خانه هنرمندان به صورت رایگان 
اکران می شوند و همه ما می دانیم 
که مستندســازان با مشــکلات 
مالی زیادی دســت و پنجه نرم 
می کنند. در این راســتا ما سعی 
داریــم با گروه ها و مراکزی مانند 
شــهرکتاب ها که برای گروه های 
محدود فیلم اکران می کنند، وارد 
مذاکره شویم تا مستندها را اکران 
و برای آن بلیت فروشــی کنند. 
یکی دیگر از اهداف ما مذاکره با 
پلتفرم ها در حوزه تولید و اکران 
مستند است. متأسفانه پلتفرم های 
ما هنوز بــا درآمدهای زیادی که 
دارند به مســتند بهــای زیادی 

نمی دهند.
مهــرداد زاهدیان عنــوان کرد: 
کارگروه های متعددی در انجمن 
شکل گرفته است که موضوعاتی 
مانند نمایــش، رفــاه، آموزش، 
عضوگیــری و… را از این طریق 
پیــش ببریــم. ما مترصــد این 
هستیم که زمینه های یک حرکت 
پایدار را فراهم کنیم. به طور مثال 
اگر بحث رفاه مستندسازان مطرح 
است ما به سمت باز کردن راه های 
قانونی برای تأسیس یک صندوق 
از مستندسازان حرکت  حمایت 
می کنیم. ما باید دنبال این باشیم 
تا راهکاری پیدا کنیم، پلتفرم ها از 

فضای مستند استفاده کنند.
معصوم دوست تصریح کرد: اینکه 
بدنه مستندســازان ما با جامعه 

قطع شده اســت به این دلیل است که مستند در کشور ما جدی 
گرفته نمی شــود. به طور مثال مستند چه سهمی از بودجه کلان 
ســینما در کشــورمان دارد؟ ما چه نگاه کلانی برای دیده شدن 
سینمای مستند داشته ایم؟ هنوز این نگاه کلیشه ای به مستند وجود 

دارد که صرفاً فضاهای روستایی را نشان می دهد.
علی همراز دربــاره توجه انجمن به آموزش تکنولوژی های نوین و 
هوش مصنوعی توضیح داد: استفاده از هوش مصنوعی از برنامه های 
جدی انجمن است. هوش مصنوعی در حوزه مستند هم می تواند 
مخرب و ســمی عمل کند و هم کارآمد و کمک کننده باشد زیرا 
می تواند واقعیت را چنان تحت الشــعاع قرار دهد که خودمان هم 
نتوانیم واقعیت را با غیرواقعیت تمیز دهیم. از طرفی هوش مصنوعی 
امکاناتی را در اختیار مستندســازان قرار می دهد که با تکنولوژی 
به عکس ها جانبخشــی دهند یا در زمینه تحقیق می تواند کمک 
کند یعنی در مسیر ســاخت مستند به عنوان یک مشاور عمل و 

جهان های تازه بصری ایجاد کند.            

نشست انجمن کارگردانان سینمای مستند

اجازه دهید مستندسازان مستقل شوند


